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انتقاد لاریجانی از رادیکال شدن فضای سیاسی:
دراینفضاحرفحسابشنیدهنمیشود

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشاره به رادیکال 
شدن فضای اعتراضات در کشور گفت: رادیکال کردن این 
مســائل باعث آشفتگی در جامعه می شــود و این به ضرر 
کلیت جامعه اســت. در فضای آشفته هر طرفی حتی اگر 
حرف حساب هم داشته باشد شنیده نمی شود.به گزارش 
ایسنا، علی لاریجانی در حاشیه مراسم سالگرد درگذشت 
حبیب الله عسگراولادی در جمع خبرنگاران در واکنش به 
اظهارات اخیر رئیس جمهوری آمریکا مبنی بر تلاش برای 
آزادی ایران، تاکید کرد: اظهارات ایشان نشان می دهد که 
ملت ایران را نمی شناسد. در کل آمریکایی ها درباره شناخت 
ملت ایران کاستی بسیار دارند. البته این مختص ایران نیست 
و در موضوع حمله به عراق هم نشان دادند که عقل درستی 
در کارها ندارند.وی درباره رادیکال شدن فضای اعتراضات در 
کشور تاکید کرد: رادیکال کردن این مسائل باعث آشفتگی 
در جامعه می شــود و این به ضرر کلیت جامعه اســت. در 
فضای آشفته هر طرفی حتی اگر حرف حساب هم داشته 
باشد شنیده نمی شود.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: همه باید توجه کنند که راه درســت زیســتن 
اجتماعی این است که هرکس حرفی دارد  با آراستگی بیان 
کند.لاریجانی همچنین در سخنرانی خود در مراسم سالگرد 
درگذشــت حبیب الله عسگراولادی گفت: یکی از مسائلی 
که ما امروز به آن نیاز داریم گوش دادن اســت. شــاید در 
گوشه ای از سخنان طرف مقابل هم یک حرف حقی وجود 
داشته باشــد. ویژگی ممتاز شهید مطهری همین بود که 
حرف حق را در زبان هرکس می دید آن را قدر می دانست. 
حرف حق را از هرکجا می شــنویم باید قدر بنهیم و آقای 
عسگراولادی نیز این چنین بود.لاریجانی تصریح کرد: اگر 
آنچه که ابن سینا به عنوان عقل اصیل می شناخت همراه 
روشن بینی صبر و تحمل باشد و حقیقت گرا باشیم آن وقت 
جامعه به تعالی می رســد. اگر بخواهیم این عقل اصیل را 
در جامعه پیاده کنیم آن وقت باید تنوع فکری و ســلایق 
مختلف را پذیرفت و شنید و حرف حق را شنید. اگر هرکس 
در جامعه روی سلیقه خود مصر باشد، مشکلات به سادگی 
حل نمی شوند اما اگر عقل اصیل حاکم باشد حرف های حق 
و نظرات مختلف شنیده و تحمل می شود.لاریجانی تاکید 
کرد: امروز مشکل اصلی کشور اقتصاد است. این مسائل دیگر 
هم هست اما مشکل اصلی همان اقتصاد است و اینکه رشد 
اقتصادی آن ضعیف است. سوال این است که کشوری که 
امکانات و نیروی انسانی فراوان دارد نمی تواند جهش کند؟ 
حتماً می تواند.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان 
اینکه دشمن هم می داند اگر این سنگ ها پیش راه کشور 
برداشته شود این کشــور جهش می کند، ادامه داد: برویم 
و ببینیم عقل اصیل چه می گوید و مشــکل اصلی کشور 
چیست و کارشناسان اقتصادی چه می گویند؟ اینجا دیگر 
عرصه شعار نیست. باید ببینیم اصل مشکل کشور چیست 
و تمرکز اصلی را بر آنجا بگذاریم. فرهنگ و دانشگاه ما باید 
به آن کمک کند. کشــور ما قدرت پــرش دارد.وی تاکید 
کرد: ما نیاید خودمان را گرفتار فشار خارجی کنیم. دشمن 
کارش مشکل درست کردن است . هنر سیاست ورزی حل 
این مشکل با هزینه کمتر است. باید حکمرانی ما همراه با 
فرهنگ، دیانت و هوش باشــد که همان عقل اصیل است.

لاریجانــی ادامه داد: یک جامعه وقتی هم افزایی در قدرت 
دارد که وفاق داشــته باشد. ما باید بیشــتر روی وحدت 
اجتماعــی کار کنیم. این بداخلاقی هــای امروز در جامعه 
یک مقدار به چیزهای دیگری برمی گردد. تربیت اجتماعی، 
اخلاق اجتماعی را به همراه دارد. ما بعضی از کارهایمان در 
حوزه سیاسی در اخلاق اجتماعی تاثیرگذار بوده است، یعنی 
به محض اینکه کسی حرفی بزند که دیگری نپسندد به او 
فحاشی شود.وی گفت: ما می توانیم باهم نظر مخالف داشته 
باشیم و مرز فکری داشته باشیم اما معنایش عدم گفت وگو 
و فحاشی نیست. جامعه باید حرف های مختلف را بشنود و 
تصمیم بگیرد.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پایان 
یادآور شد: مرحوم عسگراولادی نقلی از امام راحل داشت که 
راه را راه اکثریــت قرار دهید و اقلیت را هم قانع کنید، هنر 

سیاست ورزی این است.

سخنگوی شورای نگهبان:
نظارتبررفتارنمایندگانوظیفهما

نیست
سخنگوی شــورای نگهبان گفت: وظیفه نظارت بر رفتار 
نماینــدگان را هیات نظارت بر رفتــار نمایندگان انجام 
می دهد و شــورای نگهبان وظیفه ای در این حوزه ندارد.

هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان در نشست 
خبری صبح دیروز ضمن تسلیت سالگرد رحلت حضرت 
معصومه)س( و پس از ارائه گزارش جلسات شورای نگهبان 
در بررسی طرح ها و لوایح، در پاسخ به این سوال که طرح 
شفافیت یکی از طرح هایی اســت که رفت و آمد زیادی 
به شــورای نگهبان داشته است، با توجه به اصرار مجلس 
آیــا مجمع می تواند برای اصلاح ورود کند، گفت: این که 
شما می گویید مجمع تشخیص مصلحت نظام نیست بلکه 
هیات عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام 
است و هنوز به مرحله مجمع نرسیده است و اگر همراهی 
وجود داشــته باشد در همین مرحله مشکل حل خواهد 
شد در غیر اینصورت نیز بن بستی وجود ندارد و در قانون 
پیش بینی شده اســت.به گزارش ایرنا، سخنگوی شورای 
نگهبان در پاســخ به این سوال که قانون اساسی زیربنای 
حفظ حقوق ملت ایران است؛ چرا شورای نگهبان نسبت 
به اجرای ناقص قانون واکنش نشــان نمی دهد، گفت: ما 
مســئول نظارت بر اجرای قانون اساسی نیستیم. وظایف 
شــورای نگهبان در قانون وجود دارد و ما مسئول بررسی 
مصوبات، تفسیر قانون و اجرای انتخابات هستیم و آنچه 
شما فرمودید موضوعی اجرایی است و این وظیفه در قانون 
بر عهده رییس جمهور است.طحان نظیف در پاسخ به این 
سوال که قوانینی در رفت و آمدها و صرف زمان تصویب 
و تائید می شــود اما شاهد عدم اجرای قانون هستیم، آیا 
شــورای نگهبان به این موضوع ورود می کند، گفت: این 
وظیفه شــورای نگهبان نیســت و مجلــس می تواند در 

خصوص اجرای مصوبات خود ورود کند.

خبر

پرواززیرمداریماهوارهبرقائم۱۰۰
روز گذشــته با حضور سردار سرتیپ پاسدار امیرعلی 
حاجی زاده، فرمانده نیروی هوافضای ســپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و جمعی از مقام ها و مسئولان نیروهای 
مســلح، آزمایش پروازی زیرمداری موتور مرحله اول 
رافع در ماهواره بر سوخت جامد قائم ۱۰۰ با موفقیت 
انجام پذیرفت.بنا بر این گزارش، ماهواره بر ســوخت 
جامد قائم ۱۰۰، ماهواره ای اســت که با ســه مرحله 
سوخت جامد قادر خواهد بود ماهواره های با وزن ۸۰ 
کیلوگرم را در مدار ۵۰۰ کیلومتری از سطح زمین قرار 
دهد.در این آزمایش موتور مرحله اول ماهواره بر قائم 
۱۰۰ که همان موتور سوخت جامد رافع است و در دی 
ماه  ۱۴۰۰ آزمایش زمینی خود را با موفقیت پشــت 
ســر گذاشــته بوده، مورد آزمایش پروازی زیرمداری 
قــرار گرفت.با عبور از این مرحله، در آینده ای نزدیک 
ماهواره ناهید ســازمان هوافضای وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات توسط سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
بــا بهره برداری از ماهواره بر ســه مرحله ای قائم ۱۰۰  
در مدار قرار می گیرد.ســردار سرتیپ پاسدار امیرعلی 
حاجی زاده، فرمانده نیروی هوافضای سپاه در حاشیه 
آیین آزمایش این دســتاورد بزرگ در پایگاه فضایی 
پرتاب ماهواره این نیرو برگزار شــد، گفت: کشورهای 
مستکبر به سرکردگی رژیم پلید و تروریستی امریکا 
با بســیج تمامی عِده و عُده خود در مقابل پیشرفت 
ملت عظیم الشــأن ایران صف آرایی کرده اند و تحمل 
موفقیت هــای غرورانگیز جمهوری اســلامی ایران را 
ندارنــد.وی ادامه داد: همــت و تلاش های مجاهدانه 
جوانان دانشــمند ایران اسلامی که تحت هدایت های 
فرماندهی مقام معظم رهبری و فرماندهی کل قوا، این 
دستاوردهای بزرگ را در سایه سنگین ترین تحریم های 
تاریخ بشریت برای کشور عزیزمان ارمغان آورده است، 
راهبرد ایران قوی را  پیش روی خود دارد و بدون هیچ 
تردیدی قدرت و سرعت حرکت پیش رونده خود برای 
فتح قله های بلند دانش و رسیدن به فناوری های نوین 

و برتر را ادامه خواهیم داد.

پزشکیان:فضارابستیمتامشکلات
انفجاریخودرانشانداد

مســعود پزشــکیان نماینده مردم تبریز در مجلس 
شورای اســلامی در گفت وگو با ایلنا، درباره چرایی 
عدم اســتقبال از گفت وگو و آشــتی ملی در طول 
سال های گذشــته گفت: مشکل ما این است که در 
حقیقت فضا را طوری بستیم که مشکلات اجتماعی 
الان بــه صورت انفجاری و غیرکنترل شــده خود را 
نشان داده و بروز کرده است.وی ادامه داد: اگر ما در 
جامعه یک روند ایجاد می کردیم که مردم در جایی 
که حاکمیت مشــخص می کند، بیایند و حرف های 
خود را مطرح کنند، سپس حاکمان، سیاستگذاران و 
قانون گذاران هم این حرف ها را بشنوند و آن بخشی 
که حق اســت را ترتیب اثر دهنــد و آن بخش که 
نادرست است را روشنگری و اقناع کنند، امروز ما به 
اینجا نمی رسیدیم.نماینده اصلاح طلب مجلس افزود: 
الان هــم که می گویند گفت وگــو کنیم، در چنین 
شــرایط و جوی، فضا طوری است که به نظر من از 
کنترل خارج شده اســت که بخواهیم آن را به این 
شکل سامان بدهیم. در حال حاضر کنترل فضا کار 
سختی است و اما باید بدانیم تنها راه حلی که پیش رو 

داریم، گفت وگو است.
وی اضافه کرد: اینکه حاکمیت و مسئولان چطور باید 
این را مدیریت کنند، این نکته مهم ماجرا است که به 
نحوی انجام شود که برای مردم یا معترضان اعتماد 
به وجود بیاید که بیایند حرف های خود را بیان کنند 
و مقامات هم گوش کنند و ترتیب اثر دهند.پزشکیان 
در پاسخ به این که »چرا همواره در زمان بحران سراغ 
گفت وگو می رویم و بعد از آرامش این مساله فراموش 
می شود«، ابراز داشت: این را باید از تصمیم گیران این 
عرصه بپرسید اما مهم ترین راه حلی که بتوانیم امور 
کشــورمان را پیش ببریم، وحدت و انسجام داخلی 
اســت. با فحش دادن و توهین کردن به همدیگر و 
نظام را زیر سوال بردن هیچ وقت به جایی نمی رسیم، 
اعتراض باید انجام شــود و فضا باید برای گفت وگو 
باز باشــد.وی ادامه داد: اینکه یک عده نمی گذارند 
گفت وگو شــکل بگیرد یا عده ای  کارهایی می کنند 
که بهانه به دســت یک عــده تندروهای این طرف 
می دهنــد، خود این اقدامــات زمینه هایی را فراهم 
می کند که این تندرو ها بیشتر بتوانند کارهایی انجام 
دهند که در شرایط عادی قادر به انجام نیستند و این 
امر نادرســت و غلطی است. معترضان و یا هرکسی 
که زمینه و بســتر برای گفت وگــو می خواهد نباید 
اصول و چارچوب های نظام را زیر ســوال ببرد و به 
مقدسات و باورهای یک جامعه توهین کند.نماینده 
مردم تبریز در مجلس اضافه کرد: مساله عدم توهین 
به باورهای طرف مقابل در هر شــرایط و برای همه 
افراد است، حتی اگر من شما را قبول نداشته باشم. 
اتفاقاً آدم هایی که ادعای دموکراسی  می کنند یا هر 
چیــز دیگری را مدنظر دارند حق توهین به باورها و 
اعتقادات دیگری را ندارند، طبیعی اســت که وقتی 
توهین می کنم، توهین می شــنوم و فضا از کنترل و 
مسیر گفت وگو خارج می شــود. توهین جایی برای 
گفت وگو باقی نمی گذارد.وی تصریح کرد: در نتیجه 
انتظار از روشنفکران و از کسانی که درد جامعه دارند 
و کشور را دوست دارند، این است که سعی کنند از 
جوی که عرصه توهین و بی احترامی اســت، دوری 
کنند.پزشکیان در پاسخ به اینکه یکی از لازمه های 
گفت وگو تحمل نظر مخالف است اما بعضاً منتقدان 
چندان تحمل نمی شــوند، اظهار داشت: بله این هم 
یکی دیگر از اشــتباهات ما در مسیر گفت وگو است 
که مانع شــکل گیری فضا می شــود، خود بنده نقد 
کردم آقایان ما را به هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 

معرفی کردند.

خبر

همدلی|  نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
از ماه ها پیش تلاش داشتند که سیاست های 
جدیدی با عنوان صیانت از فضای مجازی بر 
اینترنت در ایران اعمال کنند. طرحی با همین 
عنوان در مجلس در دســتور کار نمایندگان 
قرار داشــت که البته از زمانی که در رسانه ها 
مطرح شد با واکنش های شدید افکار عمومی 
مواجــه شــد. در نهایت با وجود فشــارهای 
مختلف نمایندگان نتوانستند دامنه فیلترینگ 
را تا قبل از اعتراضات ماه گذشته گسترده تر 
کنند. به خصــوص آن که افکار عمومی نگران 
فیلتر شدن شبکه های اجتماعیِ باقی مانده، 
بود. اما با شروع اعتراضات سراسری در کشور 
از ۴۰ روز پیش شرایط تغییر کرد. بعد از آن 
بود که اینســتاگرام و واتس آپ که دو شبکه 
محبوب ایرانیان، فیلتر شــد. در همین حال 
دسترســی مردم بــه اینترنت در شــهرهای 
مختلف بنا به شرایط دستخوش چالش های 
زیادی شــد؛ موضوعی که همچنان به شکل 

خسته کننده ای ادامه دارد
 حالا بعد از گذشــت چنــد هفته فیلترینگ 
اینســتاگرام و وات  آپ همچنان برقرار است. 
هرچند که برخی از سیاست مداران اصول گرا 
و حتی نمایندگان مجلس نیــز از این اقدام 
انتقاد کرده اندف اما به نظر می رســد که این 
فیلترینــگ ادامــه دارد و حــالا آن گونه که 
پیداســت مجلس هم قرار اســت روی طرح 
»صیانت« از فضای مجازی خود بیشــتر کار 

کند و آن را دوباره به جریان بیاندازد. 
حســین نوش آبادی، نماینده شهرستان های 
ورامین، پیشــوا و قرچک در مجلس شورای 
اسلامی و عضو کمیسیون مشترک صیانت در 
نشست با تعدادی از جوانان شهرستان ورامین، 
درباره فضای مجــازی صحبت کرده و گفته: 
»دشمنان خدمات مسؤولین و کارهای مهمی 
را که انجام گرفته است با سیاه نمایی در فضای 
مجــازی و حقیقی وارونه جلــوه می دهند و 
تولید محتواهای مناسب در خصوص عملکرد 
کارهای بزرگ انجام گرفته اکنون یک وظیفه 
اســت و برای جنگ ترکیبی صــورت گرفته 

توسط دشمن باید برنامه داشته باشیم.«
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس فیلترینگ 
رســانه های معاند در فضــای مجازی را یک 
خواســته ملی دانســت و تصریح کرد: »ما از 
استقبال  اجتماعی  فیلتر کردن شــبکه های 
نمی کنیــم اما امــروز به اجبار بــا توجه به 
بهره برداری دشــمن از این فضا آن را محدود 
کرده ایم و باید این پیام رسان ها طبق ضوابط 
و قوانین کشور ما فعالیت کنند، دشمنی های 
انجام گرفته در این فضا و پیام رســان ها برای 
براندازی اســت و این آشوب هایی که در کف 
خیابان می بینیم متاســفانه به عنوان ســوژه 
براندازان مطرح شده است. ایران امروز متهم 
به فروش پهپاد به روســیه شــده اســت در 
حالیکه کشــور ما ۴۰ سال قبل، سیم خاردار 
وارد می کــرد و در حوزه های علمی و نانویی 
نیز پیشرفت های چشمگیری داشته ایم اما در 
حمایت از نخبگان تعلل کردیم و کسانی که 

این وضعیت را به وجود آوردند باید پاســخگو 
باشــند ولی ما باید هدف گذاری خود را برای 
رســیدن به نوک قله های پیشرفت بدانیم.« 
طی هفته های اخیر کــه اعتراضات مختلفی 
در شــهرهای ایران شــکل گرفتــه برخی از 
مســئولین همواه تأکید داشــته اند که عامل 
اصلی اعتراضات فضای مجازی اســت. آن ها 
تلاش کردند زمینه های شکل گیری نارضایتی 

عمومی در ایران را نادیده بگیرند. 
ایــن نماینده بــه ارتقای فضــای مجازی و 
پیام رســان های داخلی اشــاره و عنوان کرد: 
»بنده عضو کمیســیون مشــترک صیانت از 
فضای مجازی هستیم و هدف این کمیسیون 
رشد و ارتقای پیام رسان های داخلی است که 
هم اکنون بعضی از نشــانه های پیشرفت آن 
مشــاهده می شــود و از هفته آینده جلسات 

تکمیلی آن ادامه پیدا خواهد کرد.«
نماینده مردم شهرستان های ورامین، قرچک 
و پیشــوا ارتقای مســائل فرهنگی توســط 
متولیان ایــن حوزه را یک خواســته به حق 
و تصریح کرد:»مشکلات معیشتی  دانســت 
نباید باعث شــود که متولیان حوزه تعلیم و 
تربیت از وظیفه خود که بســیار ســنگین و 
خطیر اســت کوتاه بیایند، حجاب از واجبات 
و حکم اولیه اسلام است و مدیریت آن باید با 
نظر کارشناسان اهل فن مورد بحث و تبادل 
نظر قرار گیرد اما اصل این موضوع قابل بحث 

نیست.«
در همیــن حال محمد باقــری از نمایندگان 
مجلس دیروز در گفت وگو با ایسنا، بیان کرد: 
»قرار اســت فردا )امروز یکشنبه( کمیسیون 
مشــترک صیانت از حقوق کاربران در فضای 
مجازی مجددا جلســه ای را تشکیل دهد، اما 
بنده نمی دانم چه موضوعی قرار است در این 
نشست مورد بررسی قرار گیرد. از نظر بنده در 
شــرایط کنونی کشور باز کردن مجدد چنین 

موضوعات حساسی به صلاح نیست.« وی در 
ادامه اظهار کرد: »قرار اســت آقای عبدالرضا 
مصری نایب رئیس مجلس در این نشســت 

حضور داشته باشند.«
این درحالی اســت که معاون قوانین مجلس 
شورای اســلامی چندین ماه پیش در پاسخ 
به نامه هیات رئیســه کمیســیون مشترک 
طرح نظــام تنظیم مقــررات خدمات فضای 
مجازی موسوم به صیانت اعلام کرده بود که 
نمایندگان مجلس در رای گیری صورت گرفته 
در جلســه غیرعلنی، با ادامه کار کمیسیون 

مشترک مخالفت کرده اند. 
آن گونه که اظهارات برخی از نمایندگان نشان 
می دهــد همه آن ها با صیانت و گســترده تر 

شدن دامنه فیلترینگ موافق نیستند. 
به گزارش جماران جلال محمود زاده نماینده 
شهر مهاباد با تاکید بر اینکه اگر مجلس پای 
کار بود باید وزیر ارتباطات استیضاح می شد، 
باید جواب گوی کسب و کار  گفت: »مسئولان 
مردم باشــند؛ جلوی آزادی های قانونی مردم 
را نمی توان گرفت. محدودیت اینترنت باعث 
مشکلات بسیاری در کشور شده است، حتی 
در مســائل اداری فرد برای یک حواله بانکی 
بایــد ده روز برود و بیاید؛ وقت مردم بســیار 

اهمیت دارد.«
او همچنین نســبت به مشکلات مشاغلی که 
وابسته به اینترنت هستند، گفت: »ما ۷ تا ۸ 
میلیون شغل های اینترنتی را در این مدت از 
دست داده ایم. در شرایطی پلتفرم های داخلی 
را به عنــوان جایگزین معرفی کردند که این 
پلتفرم ها در آن حد نیســتند که مشــکلات 

مردم را حل کنند.«
اما به نظر می رســد که دولت تمایل دارد که 
با نظر آن دســته از نمایندگانی همراهی کند 
که حامی طرح صیانت هستند. غلامرضا نوری 
قزلجه، نماینده مجلس از درخواســت خود از 

رئیســی جمهوری در این بــاره به ایلنا خبر 
داده اســت اما واکنش رئیسی به درخواست 
این نماینده قابل توجه اســت. نوری قزلجه 
در گفت و گویی اظهار کــرده: »من از آقای 
رئیس جمهور درخواســت کــردم با توجه به 
اینکه شورای عالی فضای مجازی الان حوزه 
اینترنت و فضای مجازی را در اختیار دارد و با 
مصوبات جدیدی که گذرانده تقریبا اشراف آن 
کامل شده و ریاستش با رئیس جمهور محترم 
است، برای برگشت هرچه سریع تر اینترنت به 
شرایط یکی دو ماه قبل کمک کنند و حداقل 
وضعیت عادی که پیش از این وجود داشت را 
بازگردانند، اما در این خصوص ایشان سکوت 

کردند و پاسخی به این خواسته نداشتند.«
ایــن نماینده مجلــس در توضیحات خود به 
صحبت هــای دیگر نماینــدگان مجلس هم 
اشــاره کرده اســت. صحبت هایی که نشان 
می دهد طیفی از نمایندگان به شــدت درباره 
فیلترینگ ها حامی دولت هســتند.  افزایش 
قزلجه گفته: »البته در حین صحبت ها یکی 
از همکاران هم نظری مخالف من داشــت و 
خیلی تشــکر کرد از اقدام شجاعانه دولت و 
آقــای رئیس جمهور با این عنوان که »شــما 
نوجوانان و جوانان کشــور را از دست فضای 
مجازی رها کردید و تشکر می کنیم و همین 
راه را ادامــه دهید که در این زمینه هم آقای 
رئیســی اظهارنظری مبنی بر رد یا تایید این 

صحبت ها نداشتند و سکوت کردند.«
ایــن نماینده مجلــس تأکید کــرده: »من 
امیدوارم کسب و کارها را و همچنین مردم را 
درک کــرده و بیش از ایــن در این حوزه به 
کشور خسارت و آسیب وارد نکنند. امیدوارم 
که دسترســی ها و گردش آزاد اطلاعات را در 
کنار تقویت پلتفرم های داخلی فراهم کنند، 
الان بعضــا داخلی ها هم گله مند هســتند و 

مشکل دارند.« 

پافشاری نمایندگان بر طرح »صیانت« و همراهی رضایت آمیز دولت 

احتمال رسمیت فیلترینگ

همدلی| شروع هفته جدید برای دانشگاه های مختلف کشور 
بدون حاشــیه و اعتراض نبود. روزگذشــته در دانشگاه های 
مختلفی از جمله در امیرکبیر، دانشــگاه صنعتی شــریف و 
دانشگاه گیلان دانشجویان تجمع اعتراضی برگزار کردند. محور 
بیشــتر این اعتراضات بازداشت ها و اعمال ممنوعیت مختلف 

برای جمعی از دانشجویان در هفته های اخیر بود. 
روزگذشــته حسین هرسیج، رئیس دانشگاه اصفهان در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه از ۳۱ هزار دانشجو، نهایت شلوغی ها 
به ۴۰۰ تا ۵۰۰ نفر یعنی حدود ۱.۵ درصد جمعیت رســیده 
اســت، عنوان کرد: »در ۴۰ روز اخیر تلاش کردیم مسائل را 
دوســتانه پیش ببریم و حدود ۹۵ درصد کلاس ها تشــکیل 
می شد اما شاهد بودیم برخی افراد آگاهانه یا ناآگاهانه در حال 
ایجاد اختلال در فضای دانشــگاه هستند و به تهدید اساتید 
و دانشــجویان می پرداختند و برخی از این اتفاقات به برخورد 

فیزیکی و تخریب منجر شد.«
به گزارش فارس هرسیج مطرح کرد: »از شنبه هفته گذشته 
شــروع به استفاده از ظرفیت ها و اختیارات مان بنا بر مصوبات 
شورای عالی فرهنگی کردیم و با شناسایی افراد و تخلفات شان 
در کمیته انضباطی، پیگیری ها را آغاز کردیم و قرار شد فعالیت 

افرادی که طبق مســتندات منجر به ایجاد اختلال و تخریب 
شــدند تا یک ماه متوقف شود. تعداد دانشجویانی که فعالیت 
آن ها در زمان موقت متوقف شده، دارای نوسان است اما حدود 
۵۰ تا ۶۰ نفر هستند و در این راستا کمیته ای تشکیل دادیم تا 

برای افرادی که مشکل جدی نداشتند، بازنگری شود.«
رئیس دانشگاه اصفهان با اشاره به تعداد دانشجویان بازداشتی 
ادامه داد: »در داخل دانشگاه اصفهان هیچ بازداشتی نداشته ایم 

و بیرون از دانشگاه نیز مأموریتی نداریم؛ برخی از دانشجویان 
در بیرون از فضای دانشــگاه اقداماتی انجام داده اند که توضیح 
در خصوص آن ها مربوط به نیروهای اطلاعاتی و امنیتی است 

و مسؤولیتی در این باره نداریم.«
همزمان روزگذشــته دانشجویان دانشگاه شریف اعلام کردند 
که موقع ورود به محوطه دانشــگاه با تفتیش وسایل خود از 
سوی حراست دانشــگاه مواجه شدند. موضوعی که منجر به 
برگزاری تجمع اعتراضی دانشجویان شد. این درحالی است که 
رئیس دانشگاه صنعتی شریف روز جمعه درباره تعلیق جمعی 

از دانشجویان این دانشگاه صحبت کرده بود. 
رسول جلیلی در مراسم دانشجویان جدید الورود شریف با بیان 
اینکــه این روزها، با پدیده ممنوع الورودی مواجهیم گفت: »از 
برخی فرزندان مان خواستیم که مدتی به دانشگاه نیایند. وقتی 
با خانواده های این دانشجویان سخن می گوییم، آنها می گویند 
که فرزندشــان در خانه عالی است . والدین دانشجویان باید در 
نظر داشــته باشــند که دو فضای دیگر، به جز خانواده وجود 
دارد که دانشــگاه و فضای مجازی اســت. من از شما والدین 
می خواهم که در فضای مجازی که زیســت آن بسیار فراگیر 

شده، با فرزندانتان دوستی کنید.«

ممنوع الورودی؛ اصطلاح تازه در ادبیات مدیران دانشگاه

همدلــی| در روزهایی که تنش های مختلفی در شــهرها و 
دانشگاه های ایران شکل گرفته سیاسیون از طرف های مختلف 
راه  حل های گوناگونی ارائه می دهند. برخی از سیاســتم داران 
معتقد هستند که فضای سیاسی کشور باید باز شود و صدای 
مخالفان شنیده شــود. همچنین آنان تأکید دارند که باید به 
مطالبات اقتصادی مردم رســیدگی شــود. اما در همین حال 
اصول گرایــان به ویژه تنها از برخورد قاطع تر به عنوان راه  حل 

خود سخن می گویند. 
سیدمحســن دهنوی نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، 
اسلامشهر و پردیس درمجلس شورای اسلامی و عضو هیئت 
رئیســه مجلس در توئیتی نوشت: » جنایت  اراذل در کرج، از 
حمله تروریســتی شاهچراغ کم تر نبود؛ آن یکی توسط داعش 
خارجی و این  یکی بدست داعش وطنی. اوباش به اغتشاشات 
قانع نشده و به کشــتار مردم روی آورده اند. در این برهه، راه 

حل بازگشت امنیت را اعطای اختیارات ویژه به فراجا و برخورد 
قاطع تر با محاربان می دانم.«

روز جمعه سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهوری نیز در نشستی با 
دانش آموزان با اشاره به حوادث اخیر کشور گفته بود: »اغتشاش و 
تلاش برای بهم ریختن کشور با اعتراض فرق دارد و حتما باید با 
اغتشاشات و کسانی که ناامنی ایجاد می کنند، برخورد شود.«این 
در حالی اســت که دیروز رئیس کل دادگستری استان البرز از 
دســتگیری تعدادی از عوامل شــهادت یک بسیجی در کمال 
شــهر کرج خبر داد. به گزارش ایلنا، حسین فاضلی هریکندی 

رئیس کل دادگستری استان البرز اظهار کرد: »تعدادی از اراذل 
و اوباش که با استفاده از چاقو، قمه، پنجه بوکس و سنگ در به 
شهادت رساندن بسیجی سید روح الله عجمیان در روز پنجشنبه 
۱۲ آبان ماه در کمال شــهر کرج نقش داشــتند با دســتورات 
قاطع قضایی،توســط اداره کل اطلاعات استان البرز شناسایی و 
بازداشت شدند.«وی افزود: »تحقیقات تکمیلی در این خصوص 
در حال انجام است و جزییات بیشتر پرونده به زودی اعلام می 
شود.«رئیس کل دادگستری استان البرز تصریح کرد: »رئیس قوه 
قضاییه بلافاصله بعد از حوادث روز پنجشنبه، طی تماس تلفنی 
دستور اکیدی برای شناسایی و بازداشت عواملی که در شهادت 
بسیجی شهید عجمیان نقش داشتند صادر کرد که در راستای 
اجرای این دســتور اقدامات لازم انجام شده و دستگاه قضایی با 
رعایت مقررات قانونی نسبت به شناسایی و مجازات تمامی عوامل 

اقدام خواهد کرد.«

نماینده تهران راه حل خود را ارائه کرد؛

توصیه به برخورد قاطع تر
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